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chtěla bych Vás informovat o několika důležitých novinkách, které 
se v posledních týdnech dotkly života v naší obci.

S radostí oznamujeme, že v Obecním domě byla ve středu 7. květ-
na znovu otevřena výdejna léků, která usnadní dostupnost základních 
medikamentů pro obyvatele Městečka Trnávky i okolních částí. Výdej-
nu provozuje lékárna U Bílého anděla Jevíčko a má pevně stanovené 
výdejní hodiny: PO, ST, PÁ – 8:00-13:00, ÚT, ČT – 10:00-15:00. Jsme 
moc rádi a vděční, že jsme se s PharmDr. Šárkou Glocovou domluvili 
na provozování výdejny v naší obci a prosím všechny, abychom výdej-
nu společně podporovali.

Z důvodu částečné rekonstrukce silnice I/35 došlo k úplné uzavírce 
tzv. Mohelničáku. Doprava je oficiální objízdnou trasou přesměrována 
přes Lanškroun, Štíty a Zábřeh. Navigační systémy ovšem řidiče vedou 
podstatně kratší trasou, která vede přes Rozstání, Městečko Trnávku 
a Vranovou Lhotu, popřípadě Chornice, což se dalo očekávat. Nechá-
pu, že toto někdo pominul. Zmíněné obce vůbec nebyly osloveny, ne-
byly účastníky řízení, což je velmi zarážející a jen těžko pochopitelné. 

Vážení a milí spoluobčané,
Ve spolupráci se starosty okolních obcí jsme iniciovali společný dopis 
adresovaný Pardubickému a Olomouckému kraji, ve kterém žádáme 
o doplnění dopravního značení zakazujícího tranzitní průjezd nákladní 
dopravy a omezení rychlosti před základní školou v našich obcích. Dále 
jsme žádali koordinaci s Policií ČR a oslovení provozovatelů navigač-
ních systémů (Waze, Google Maps apod.), aby jejich navigace nenavá-
děly těžkou nákladní dopravu do našich obcí. Záměrem je ochránit ne-
jen infrastrukturu, ale především bezpečnost a kvalitu života obyvatel. 

Prosíme všechny občany na trase, kterou řidiči využívají, aby byli 
opatrní a dohlédli především na děti, abychom tuto nepříjemnou situ-
aci zvládli.

Ve středu 8. května jsme si připomněli 80 let od konce 2. světové 
války. S kolegy Jiřím Vondrou a Zdeňkem Konečným jsme uctili pa-
mátku padlých položením kytic u památníku ve Staré Rovni, v Městeč-
ku Trnávce, v Pacově a v  Předním  Arnoštově. Také jsme s  květinou  
navštívili místo, kde byl nacisty zavražděn Jiří Wenzl.

S přáním klidných dnů Jana Sablíková, starosta obce

Vítání nových občánků 
školy, které si pod 
vedením Mgr. Evy 
Žouželkové při-
pravily krátké vy-
stoupení. Novým 
občánkům a jejich 
rodinám ze srd-
ce přejeme hod-
ně zdraví, pohody, 
radosti, vzájemné 
lásky a trpělivosti 
při výchově. 

Přivítali jsme tyto děti:  
Lauru Drdúlovou, Dominika Vychodila, Tobiáše Veverku, Annu 

Konečnou, Rozálii Machálkovou, Mathiase Kühra, Eliannu Plocr 
a Viléma Škrabala. 

Jana Lexmaulová, OÚ Městečko Trnávka 

V neděli 11. května se v obřadní místnosti Obecního domu v Měs-
tečku Trnávce konalo slavnostní vítání nových občánků. Slavnostního 
přivítání se zúčastnilo osm nově narozených dětí spolu s rodiči, praro-
diči a dalšími členy rodiny. Kulturní program zpestřily děti ze základní 
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Usnesení ze zasedání zastupitelstva obce Městečko Trnávka číslo XVIII 
konaného dne 23. 4. 2025 v Obecním domě čp. 5 od 17:00 hodin

Z-384/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje program XVIII. veřejného 
zasedání zastupitelstva obce včetně doplněných bodů.
Hlasování:  pro  14 proti   0    zdržel se   0  
Usnesení č. Z-384/XVIII bylo schváleno.

Z-385/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje za ověřovatele zápisu Miro-
slava Skočovského, DiS. a Martina Braunera.
Hlasování:  pro  14 proti  0  zdržel se  0     
Usnesení č. Z-385/XVIII bylo schváleno.

Z-386/XVIII Informace o činnosti Finančního výboru.
Usnesení č. Z-386/XVIII bylo vzato na vědomí.

Z-387/XVIII Informace o činnosti Kontrolního výboru.
Usnesení č. Z-387/XVIII bylo vzato na vědomí.

Z-388/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje pozemku p.č. 
557/1 v k.ú. Městečko Trnávka za cenu 200 Kč/1m2.
Hlasování:  pro  14      proti  0  zdržel se  0     
Usnesení č. Z-388/XVIII bylo schváleno.

Z-389/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje části pozem-
ků p.č. 38/1 a p.č. 1692/1 v k.ú. Stará Trnávka za cenu 200 Kč/1m2.
Hlasování:  pro   13   proti  0  zdržel se  1
Usnesení č. Z-389/XVIII bylo schváleno.

Z-390/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje částí pozem-
ků p.č. 38/1 a 39/1 v k.ú. Mezihoří u MT za cenu 100 Kč/1m2.
Hlasování:  pro  14     proti  0  zdržel se  0   
Usnesení č. Z-390/XVIII bylo schváleno.

Z-391/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje pozemků p.č. 
48 a p.č. 696/15 v k.ú. Přední Arnoštov za cenu 100 Kč/1m2

Hlasování:    pro  14      proti  0       zdržel se  0     
Usnesení č. Z-391/XVIII bylo schváleno.

Z-392/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje částí pozem-
ku p.č. 423/2 v k.ú. Městečko Trnávka za cenu 200 Kč/1m2.
Hlasování:  pro 14      proti  0  zdržel se  0    
Usnesení č. Z-392/XVIII bylo schváleno.

Z-393/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje částí pozem-
ku p.č. 423/2 v k.ú. Městečko Trnávka za cenu 200 Kč/1m2.
Hlasování:  pro  14      proti  0  zdržel se  0    
Usnesení č. Z-393/XVIII bylo schváleno.

Z-394/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje prodej pozemků p.č. 696/54 
a p.č. 696/55 o celkové výměře 125 m2 v k.ú. Přední Arnoštov, kte-
ré byly odděleny GP č. 117-167/2025 od p.č. 696/15, za cenu 100 
Kč/1m2 Miroslavu Matochovi st.
Hlasování:  pro  14     proti  0     zdržel se  0    
Usnesení č. Z-394/XVIII bylo schváleno.

Z-395/XVIII Hospodaření v obecních lesích.
Usnesení č. Z-395/XVIII bylo vzato na vědomí.

Z-396/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje Obecně závazné vyhlášky č. 
1/2025, 2/2025, 3/2025, 4/2025 a 5/2025.
Hlasování:  pro  12   proti  0     zdržel se  2 
Usnesení č. Z-396/XVIII bylo schváleno.

Z-397/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje výměnu střešní krytiny 
a opravu fasády z čelní strany domu MT 40 firmou Zdeňka Toma-
na za cenu 1 057 572,10 Kč včetně DPH. Pověřit RO projednáním 
a schválením méně a více prací u této akce.
Hlasování:  pro  0   proti  13  zdržel se   1  
Usnesení č. Z-397/XVIII nebylo schváleno.

Z-398/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje výměnu střešní krytiny 
a opravu zbytku fasády domu MT 2 firmou Zdeňka Tomana za cenu 
3 396 653,90 Kč včetně DPH a pověřuje RO projednáním a schvále-
ním méně a více prací u této akce.
Hlasování:  pro  0   proti  13  zdržel se  1 
Usnesení č. Z-398/XVIII nebylo schváleno.

Z-399/XVIII Zastupitelstvo obce pověřuje RO zajištěním dodavatele na 
výměnu střešní krytiny MT 2, poptat minimálně 2 firmy.
Hlasování:  pro  13 proti  0     zdržel se  1 
Usnesení č. Z-399/XVIII bylo schváleno.

Z-400/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje změnu katastrální hranice 
mezi k.ú. Městečkem Trnávkou a k.ú. Lázy, a to takto: pozemek 
p.č. 361 v k.ú. Městečko Trnávka bude nově v k.ú. Lázy se st.p.č. 
97 a p.č. 362 v k.ú. Městečko Trnávka bude nově v k.ú. Lázy se st.
p.č. 98.
Hlasování:  pro  14 proti  0  zdržel se  0   
Usnesení č. Z-400/XVIII bylo schváleno.

Z-401/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje úhradu členského příspěvku 
SMO ČR na rok 2025 ve výši 6 921,37 Kč.
Hlasování:  pro 14  proti  0     zdržel se  0   
Usnesení č. Z-401/XVIII bylo schváleno.

Z-402/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje úhradu členského příspěvku 
Regionu MTJ na rok 2025 ve výši 25 Kč/1 obyvatele.
Hlasování:  pro 14  proti  0     zdržel se  0   
Usnesení č. Z-402/XVIII bylo schváleno.

Z-403/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje úhradu členského příspěvku 
DSO TSMH na rok 2025 ve výši 14 010 Kč.
Hlasování:  pro 14  proti  0     zdržel se   0  
Usnesení č. Z-403/XVIII bylo schváleno.

Z-404/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje nákup čistícího stroje LIND-
HAUS LW44 pro potřeby OD a KD za cenu 82 620 Kč + DPH.
Hlasování:  pro  13 proti  0     zdržel se  1 
Usnesení č. Z-404/XVIII bylo schváleno.

Z-405/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje výměnu otvorových prvků 
v KD, část ZŠ a spojovací chodba, ŠJ a MT 161 za celkovou cenu do 
3 mil. Kč a schvaluje pověření pro RO výběrem dodavatele z mini-
málně 2 cenových nabídek a zajištěním realizace.
Hlasování:  pro  13  proti  1  zdržel se  0
Usnesení č. Z-405/XVIII bylo schváleno.

Z-406/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje vybudování stání pro barev-
né kontejnery a BIO kontejnery a pověřuje RO dojednáním dodava-
tele a ceny díla do 650 tis. Kč.
Hlasování:  pro  14 proti  0     zdržel se  0   
Usnesení č. Z-406/XVIII bylo schváleno.

Z-407/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje úhradu podílu obce za 3 ks 
kontejnerů na textil ve výši 22 590,17 Kč DSO TSMH.
Hlasování:  pro  14 proti  0     zdržel se  0  
Usnesení č. Z-407/XVIII bylo schváleno.

Z-408/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje návratnou finanční výpo-
moc DSO TSMH na předfinancování kontejnerů na textil ve výši 
48 787,20 Kč a uzavření VPS.
Hlasování:  pro  14      proti  0    zdržel se   0  
Usnesení č. Z-408/XVIII bylo schváleno.

Z-409/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje úhradu poloviny podílu 
z nákladů na vyhotovení Kupní a Svěřenecké smlouvy na odkup ne-
movitosti MT 39, výše podílu je 40 111,50 Kč.
Hlasování:  pro  0   proti  12  zdržel se 2  
Usnesení č. Z-409/XVIII nebylo schváleno.

Z-410/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje navýšení limitu pro schvalo-
vání v RO na 100 tis. Kč bez DPH.
Hlasování:  pro  11 proti  1  zdržel se  2
Usnesení č. Z-410/XVIII bylo schváleno.

Z-411/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje Veřejnoprávní smlouvu 
s Městem Moravská Třebová na úsekové měření rychlosti městskou 
policií.
Hlasování:  pro  14 proti  0     zdržel se  0   
Usnesení č. Z-411/XVIII bylo schváleno.

Z-412/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje revokaci usnesení č. Z-299/
XV ze dne 30. 10. 2024, a to následující část:
„Doplatek do 50% ceny listnatého dřeva dle ceníku v době 03/2024 
(kácení Bohdalov a Stará Trnávka)“

Ostatní části usnesení zůstávají beze změny a nadále platí.
Hlasování:  pro  11 proti 0      zdržel se  3
Usnesení č. Z-412/XVIII bylo schváleno.

Z-413/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje skupinu Team Revival s ce-
nou 78 300 Kč na Legendy 2025.
Hlasování:  pro  13 proti 0      zdržel se  1 
Usnesení č. Z-413/XVIII bylo schváleno.

Z-414/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje opravu výpadové komuni-
kace okolo koupaliště firmou SPH stavby za cenu 3 621 521 Kč.
Hlasování:  pro  14 proti  0     zdržel se  0   
Usnesení č. Z-414/XVIII bylo schváleno.

Z-415/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje 2 smlouvy s Pardubickým 
krajem na dotace z Podpory obnovy venkova a pověřuje starostku 
podpisem těchto smluv.
Hlasování:  pro  14    proti  0     zdržel se 0    
Usnesení č. Z-415/XVIII bylo schváleno.

Z-416/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje úhradu partnerského poplat-
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Divadelní soubor  
Městečko Trnávka

Otevření lékárny
Výdejna léčiv Městečko Trnávka, oznamuje občanům, že je opět 

v provozu.
Otevírací doba: 
Pondělí 8:00–13:00
Úterý 10:00–15:00
Středa 8:00–13:00
Čtvrtek 10:00–15:00
Pátek 8:00–13:00

Nabízíme široký sortiment, popřípadě objednání do druhého dne. 
Ve výdejně je možno platit kartou i poukázkami.  Těšíme se na Vás!

Tel: 725 333 863, e-mail: lekarna.m.trnavka@gmail.com
Obecní dům, Městečko Trnávka čp. 5

Ukliďme Česko
V sobotu 29. března se obec zapo-

jila do celorepublikové akce s názvem 
Ukliďme Česko. V tento den se zapojili 
občané M. Trnávky a Pěčíkova. Ostatní 
místní části byli přes osadní výbor tak-
též osloveni, ale v daný den se nezapo-
jili. Ve většině místních částí se ale ak-
tivní občané starají o pořádek celoroč-
ně nebo společně podpoří úklid v jiný 
termín. V M. Trnávce se před Obecním 
domem sešlo na 40 dobrovolníků a vy-
dali se různými směry po obci, aby do 
připravených pytlů sbírali to, co ostatní neukáznění lidé vyhazují do 
volného prostoru. Nejvíce alarmující jsou místa okolo silnice, kde se 
ukazuje, co je člověk schopen vyhodit z auta během jízdy. Po skončení 
sběru se aktéři sešli na místním fotbalovém hřišti a opekli si špekáčky 
a doplnili pitný režim. Tímto bych chtěl poděkovat všem, co jakýmko-
liv skutkem pomáhají, aby veřejný prostor vypadal lépe.

Miroslav Skočovský, DiS.

V měsíci květnu a červnu 2025 oslaví 
významné životní jubileum tito občané:

pan Josef Friedl z Petrůvky 
paní Emilie Vodová z Městečka Trnávky 
paní Anežka Šmídová z Bohdalova 
paní Marie Neubauerová z Mezihoří 
pan František Hes z Městečka Trnávky 
paní Marie Peterková ze Staré Rovně
paní Danuše Tomanová z Městečka Trnávky
pan Zdeněk Šášek z Nové Rovně 

K  Vašemu významnému jubileu Vám upřímně blahopřejeme 
a přejeme do dalších let pevné zdraví, štěstí, pohodu a dobrou 
náladu do každého dne. 

Jana Lexmaulová, OÚ Městečko Trnávka

ku pro rok 2025 MAS Moravskotřebovska a Jevíčska o.p.s. ve výši 
6 945 Kč.
Hlasování:  pro  14    proti 0      zdržel se  0   
Usnesení č. Z-416/XVIII bylo schváleno.

Z-417/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje cenovou nabídku na vypra-
cování projektové dokumentace multifunkčního hřiště s návaznými 
plochami ve výš 1 689 160 Kč včetně DPH.
Hlasování:  pro  14  proti  0       zdržel se  0     
Usnesení č. Z-417/XVIII bylo schváleno.

Z-418/XVIII Zastupitelstvo obce schvaluje vzorovou smlouvu na sta-
vební zakázku rekonstrukce školní kuchyně a pověřuje výběrovou 
komisi výběrem dodavatele pro stavební část.
Hlasování:  pro   14 proti  0     zdržel se  0   
Usnesení č. Z-418/XVIII bylo schváleno.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
Z-419/XVIII Technický dozor investora na realizaci FVE na obecních 

budovách bude provádět firma Alva Solár s.r.o.,
Z-420/XVIII RO schválila: a) účetní závěrku ZŠ a MŠ Městečko Trnáv-

ka za rok 2024, b) převod HV ve výši 172 886,96 Kč do fondu inves-
tic prostřednictvím  rezervního fondu.

Starosta: Jana Sablíková
Ověřovatelé: Miroslav Skočovský, Martin Brauner

Čaj, prosím?
Událostí letošního jara můžeme nazvat premiéru komedie Čaj, pro-

sím? Uvedli ji místní ochotníci v sobotní večer 3. 5. 2025.
Divadlo v Městečku Trnávce má velkou tradici, máme doloženo, že 

se hraje už 150 let. V poslední době můžeme srovnávat úroveň se sou-
bory v okolí i z celé republiky na Divadelním podzimu, který vznikl 
před třiceti lety. Proto mám velikou radost, že se představení vydařilo.

Režisérka souboru Ludmila Kučerová dobře obsadila jednotlivé 
role, komedie nás zavádí do zkoušky, která překvapuje nečekaným 
zvratem. Divák se dobře baví a směje, což je v dnešní době dobře. Chtě-
la bych vyzdvihnout všechny účinkující, kteří nejsou nováčky v ochot-
nickém divadle, až na jednoho, který se sám režisérce přihlásil, a obstál 
na výbornou. Scéna je také dílem souboru a stolaře Otty Stenzla, který 
výborně hraje hlavní roli, také Jana Dospělová výborně hraje hlavní 
ženskou roli. Je také režisérkou a vedoucí Dětského divadelního sou-
boru a v červnu se můžeme těšit na premiéru pohádky dětí. Může nás 
těšit, že se ochotníci nemusí bát budoucnosti, protože je o divadlo zá-
jem. Zahrát komedii, aby se diváci bavili, je těžké. My diváci jsme se 
dobře bavili, děkujeme.

Eva Henslová
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Obecní knihovna Městečko Trnávka

Drak na polní cestě /Jiří Hájíček/
České cizinky /Jana LeBlanc/
Babička /Irena Obermannová/
Čas vos /Alena Mornštajnová/
Objektivní nález – Moje nejtěžší mise /Tomáš Šebek/

Jitka Stenzlová

V galerii knihovny jsme pro veřejnost připravili výstavu k při-
pomenutí 80. výročí od konce II. světové války s názvem: Život 
v protektorátu Čechy a Morava.

Protektorát byl vyhlášen výnosem Adolfa Hitlera 16. března 1939 
a skončil kapitulací německé Třetí říše 5. května 1945 vyhlášením Čes-
ké národní rady. Krátkodobým záměrem nacistů bylo využití všech 
hospodářských a lidských kapacit českých zemí pro jejich válečné úsi-
lí. Dlouhodobým cílem byla germanizace prostoru i obyvatelstva, a to 
poněmčením, vysídlením, případně likvidací. Lidé v protektorátu re-
agovali na nastalou situací různě. Většina obyvatelstva nesouhlasila 
s okupací, ale z různých důvodů zůstávala pasivní a snažila se hlavně 
přežít. Hodně vlastenců se zapojilo do odbojové činnosti. U řady lidí 
vedla obava o vlastní život, pomstychtivost, vypočítavost, závist či ne-
návist k tomu, že udávali své spoluobčany za nejrůznější přestupky. 
V době nacistických represí se tak odhaloval charakter i postoje kaž-
dého jednotlivce.

Výstavu tvoří celkem 20 plakátů velikosti A3. Výstava začíná upo-
zorněním na některé důležité události na podzim roku 1938 a ukazuje 
jejich vliv na život obyvatel Druhé republiky. Také v letech 1939–1945 
jsou nejdříve připomenuty významné nebo zajímavé události. Další pa-
nely si všímají některých problémů, kterým museli občané protektorátu 
v každodenním životě čelit.

Výstava není zpracována profesionály, je ke zhlédnutí v půjčovní 
době knihovny až do 30. 6. 2025.

Nabízíme výběr nově zakoupených knih k zapůjčení:
Náměsíčník /Lars Kepler/
Uvidíme se v srpnu /G. G. Márquez/
Mihotání – Na konci Grónska /Ilona Wisniewska/
Marta děti nechce /Petra Soukupová/
Ivalu – Láska v polárních krajích /Petr Freuchen/
Holky napříč Nepálem /Adam Pavlína, Sára Robert/
Hájemství – Příběh kluka z pohřebky /Daniel Krejčík/

V pondělí 17. března 2025 jsme se dozvěděli, že ve věku nedožitých 
81 roků zemřel pan Mgr. František Vašíček, dlouholetý ředitel a učitel 
naší školy. Narodil se 24. října 1944 v Jaroměřicích, místní části Nový 
Dvůr, do rodiny drobného zemědělce. Do základní školy chodil v Jaro-
měřicích, na jedenáctiletou střední školu do Jevíčka, kde v roce 1961 
maturoval. Na Vysoké škole pedagogické v Hradci Králové studoval 
obor fyzika a technické práce. Promoval zde v roce 1965. Umístěnku 
dostal na ZDŠ v Městečku Trnávce, kde po absolvování vojenské služby 
nepřetržitě učil až do odchodu na zasloužený odpočinek. V roce 1968 se 
oženil s paní Helenou Henslovou a v Mezihoří vychovali 
dcerky Marcelu a Simonu. Do funkce ředitele zdejší ško-
ly byl jmenován v roce 1977 a vykonával ji 13 roků. Ná-
ročným obdobím pro školu i učitele byla nutná přístavba 
pavilonu se čtyřmi učebnami v letech 1985–1987, se kte-
rou až do roku 1986 pomáhala stavební skupina místního 
JZD, a dokončovací práce provedl Okresní stavební pod-
nik Svitavy za pomoci místních podniků. Další stavbou té 
doby byl stravovací pavilon, který se začal stavět v břez-
nu 1989 a byl kolaudován v roce 1991. V porevolučním 
kvasu listopadových událostí 1989 byl pan Mgr. Franti-
šek Vašíček zřizovatelem k 1. únoru 1990 z funkce po 13 
letech odvolán. Důvodem nemohly být špatné výsledky 
školy, ale asi jeho přesvědčení. V roce 1988-89 navštěvo-
valo školu 311 žáků ve 13 učebnách. Na střední školu se 
tehdy přihlásilo 18 žáků a 16 jich bylo přijato. Z toho 4 pro 
prospěch bez přijímacího řízení. V hodnocení úrovně zna-
lostí z 8. třídy a prvního pololetí na střední škole skončila 
naše škola na 6. místě v okrese. Výborný kolektiv učitelů 

Vzpomínka

Učitelský sbor ZŠ M. Trnávka v roce 2003, Mgr. František Vašíček stojí první zleva

té doby připravil celou řadu vynikajících žáků pro střední a vysoké ško-
ly, z nichž vyrostli špičkoví manažeři, inženýři, lékaři, učitelé, technici, 
podnikatelé a šikovní řemeslníci. Pokládám za velikou škodu, že místo 
pro pana Mgr. Františka Vašíčka mezi dvěma bývalými řediteli zůstalo 
během předloňských oslav prázdné. Dne 21. března 2025 se s ním roz-
loučili jeho nejbližší. Loučím se s Tebou i já a děkuji Ti za vše, co jsi 
jako učitel a ředitel pro Městečko Trnávku vykonal. Spolu se mnou se 
loučí i ti, kteří Tě dobře znali. Čest Tvé památce.

Jiří Vondra
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Základní a mateřská škola Městečko Trnávka
       MŠ

První jarní dny v mateřské škole jsme věnovali přede-
vším jarním zvykům a tradicím. S dostatečným předstihem jsme si spo-
lečně ve třídách vyrobili Moranu a následně si jí v prostorách školy vy-
stavili, abychom si Morany trošku užili, než se s ní a zároveň se zimou 
definitivně rozloučíme. Všechna oddělení jsme se společně vydali na 
průvod obcí za doprovodu drobných hudebních nástrojů a Moranu jsme 
následně symbolicky hodili do potoka, zazpívali jsme si jarní písnič-
ky a všichni si tento den plný radosti užili. Vyrazili jsme také na první 
exkurzi, a to do environmentálního střediska Stolístek v Linharticích, 
kde pro nás byl připraven zajímavý program týkající se jarních svátků 
– tedy Velikonoc. Zážitkem pro děti také bylo krmení lam, které mají 
ve Stolístku. Ve třídě Soviček proběhla velikonoční dílna, kde si mohli 
rodiče s dětmi vyrobit krásné jarní dekorace. Dny ve školce si krátíme 
zajímavými týdenními tématy, kdy děti plní různé výchovně vzdělávací 
činnosti a aktivity, u kterých zažijí spoustu zábavy, ale 
podpoří tak i spolupráci s kamarády ve školce a upev-
ní své vztahy. Týdenními tématy byla například hos-
podářská zvířata, město x vesnice, vesmír, čarodějnice 
a spoustu dalších. Naši předškoláci už za sebou mají 
i zápis do základní školy a první oficiální sezení ve škol-
ní lavici. Přijali jsme pozvání od mysliveckého spolku 
a zúčastnili se jejich přehlídky v kulturním domě, kde 
pro nás měli myslivci připraven zajímavý program. 
S dětmi jsme na zahradě mateřské školy opékali pár-
ky a užili si tak „pálení čarodějnic“, ještě předtím jsme 
se ale společně vydali na čarodějnickou stezku, kde pro 
děti bylo připraveno pár úkolů a aktivit. Proběhly besíd-
ky k příležitosti mezinárodního dne matek, kdy si děti 
pro maminky přichystaly spoustu písniček a básniček. 

Zápis do 1. třídy
Stejně jako vloni proběhl zápis do 1. třídy nadvakrát. Poprvé 

nanečisto 11. 3., kdy se děti měly možnost seznámit se všemi uči-
telkami na 1. stupni ZŠ a plnily hravou formou různé úkoly.  Po-
druhé jsme se setkali 15. 4., kdy proběhl oficiální slavnostní zápis 
budoucích školáků. Zápisu předcházela příprava předškoláků, která 
kromě běžné činnosti v MŠ probíhá už druhý rokem formou edu-
kačních hodin za účasti rodičů a budoucí paní učitelky.

Nově bylo do školy zapsáno 20 dětí, z toho u 7 dětí požádali zá-
konní zástupci o odklad povinné školní docházky o jeden rok. K zá-
pisu přišly také 4 děti po odkladu PŠD z loňského roku. Ve školním 
roce 2025/2026 by mělo do první třídy nastoupit 17 dětí. 

Mgr. Jolana Sejbalová

V mateřské škole proběhl den otevřených dveří a my se tak těšili 
z velké návštěvnosti rodičů a nových kamarádů. Zápis do mateřské ško-
ly proběhl 6. 5. 2025. 

Radujeme se z teplých jarních dnů a většinu volného času trávíme 
venku v přírodě, ať už na zahradě školky nebo v jejím okolí. Předškolá-
ci si užívají své poslední chvilky ve školce, před nástupem do základní 
školy na maximum. Do konce školního roku máme v plánu ještě spous-
tu akcí, jako je například školní výlet nebo zahradní slavnost, zároveň 
ale vyhlížíme velké, letní prázdniny. Touto cestou bych chtěla podě-
kovat všem rodičům, kteří s námi spolupracují a zapojují se do našich 
rodinných výzev a dělají tak naše dny ve školce hezčími. Zároveň také 
děkuji našim paním učitelkám a asistentkám, pro které je spokojenost 
a radost dětí prioritou a bez kterých by to prostě nebylo ono. 

za kolektiv MŠ Kateřina Kopalová DiS., vedoucí učitelka MŠ

Co budeme dělat příště – pokračování
Přinášíme Vám další novinky z naší třídy. Skončili jsme podzimem 

a začali jsme se připravovat na vánoční svátky. Vánoční atmosféru jsme 
si ve třídě navodili již tradiční výrobou adventního věnce a potom svíc-
nem, který byl ozdobou vánočního stolu. Zase jsem viděla kus ,,dětské 
dušičky“, kterou děti do dekorace vložily. Nechybělo ani poslední vá-
noční nadělování dárků ve ,,žluté“ třídě. V lednu proběhl lyžařský kurz, 
plavání (10 lekcí). Není to jen o sportovních výkonech, ale sportování 

přináší dětem cenné zkušenosti i v jiných oblastech. Učí je samostat-
nosti, týmové spolupráci, překonávání výzev a posiluje jejich sebedů-
věru. V lednu jsme si zašli také za paní Stenzlovou do knihovny. V rám-
ci pracovních činností jsme opět navštívili školní kuchyňku. Téma – 
pomazánky. Děti se samy rozdělily do skupinek, přinesly si ingredience 
a výsledek? Sýrová, vajíčková, rybičková. To byla dobrota! Odcházeli 
jsme spokojeni do třídy s tácem jednohubek. V únoru proběhla teore-
tická část ,,školení“ pro získání průkazu cyklisty, kde děti  „proškolil“ 
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Matematické soutěže
Během měsíce února se vybraní žáci 6. až 9. třídy zúčastnili mate-

matické soutěže Pangea. Zkoušeli vyřešit 15 úloh v online verzi. Měli 
vždy na výběr z několika odpovědí. Nebylo to nic jednoduchého. Řada 
z nich zjistila, že číst text s porozuměním, udělat dobrý úsudek, vytvořit 
příklad a dojít k správnému výsledku, není vždy tak jednoduché. Starší 
třídy využily této možnosti jako další z možností, jak se připravit a být 
úspěšní u přijímacího řízení, které je brzy čeká.

Nejlépe dopadli tito:
6. třída - Vašíček, Svojanovská, Trenzová
7. třída - Tripšanská, Hanáková, Lugová
8. třída - Dvořáková A., Pospíšil, Krahulová
9. třída - Kryvonozhkin, Kroupa, Dvořáková N.
Do celostátního kola, které se bude konat v červnu v Praze, sice 

z naší školy nikdo nepostoupil, ale jistě naši žáci získali zkušenost, kte-
rá je obohatí.

Dále jsme se zapojili do matematické olympiády. Ve středu 29. 
ledna se žák naší 9. třídy Kryvonozhkin zúčastnil okresního kola ma-
tematické olympiády, která se konala na ZŠ Felberova ve Svitavách. 
Ten den se mu dařilo a obsadil 1. místo. V úterý 25. března se kona-
lo krajské kolo matematické olympiády, která se konala na základní 
škole v Pardubicích. Po velmi zajímavém ranním cestování, kdy vlaky 
kvůli odcizení drátů elektrického vedení nejezdily, se naštěstí na místo 
v pořádku dostavil. Na řešení čtyř velmi složitých matematických úloh 
měl několik hodin. Nakonec se mu podařilo vyřešit úspěšně dvě úlohy 
a získal tak 10. místo. V konkurenci s gymnazisty z velkých měst je to 
velký úspěch, gratulujeme a děkujeme za velmi hezkou reprezentaci 
naší školy. 

V pátek 21. března proběhla po celé republice matematická soutěž 
Klokan. V hodinách matematiky všichni žáci od 2. do 9. třídy řešili 24 
úloh, na které měli 60 minut. Každý žák měl vždy na výběr z pěti mož-
ností. Jakou zvolit strategii? Ne vždy se jim vyplatilo tipovat, protože 
za špatnou odpověď se bod odčítal.

Nejlépe dopadli tito: kategorie Cvrček (2. a 3. třída) - L. Konopáčo-
vá, M. Stejskalová, B. Staňková. Kategorie Klokánek (4. a 5. třída) - 
R. Pospíšilová, S.Charfreitagová, S. Lanč. Kategorie Benjamín (6. a 7. 
třída) - V. Vašíček, M. Selinger, E. Krejčí. Kategorie Kadet (8. a 9. tří-
da) - H. Kryvonozhkin, A. Tinklová, D. Mazal. Žák 9. třídy Kryvono-
zhkin získal 2. místo v jeho kategorii na okrese Svitavy. Gratulujeme.

Mgr. Petra Hájková

p. Dopita z Moravské Třebové, děti musely vyplnit i písemný test, který 
byl součástí získání průkazu.

V březnu bylo naším cílem Planetárium a Technické muzeum 
v Brně. V témže měsíci se uskutečnila beseda s policií o rizikovém cho-
vání dětí. A přišly Velikonoce, barevné jako kraslice, voňavé jako čer-
stvě napečený mazanec a veselé jako třída plná spokojených dětí. Pro 
nás to znamenalo zdobení vajíček, perníčků, příprava jarní dekorace na 
stůl a dokonce i 13 zajíčků ze sena zdobilo naši třídu. Koncem dubna 
jsme si jeli do Moravské Třebové pro průkaz cyklisty, který děti získaly 
i správnou jízdou na kole na dopravním hřišti. Zážitkem pro nás byla 
návštěva Městské policie v Moravské Třebové, kde jsme na mnoha ob-
razovkách (kamerový systém) mohli sledovat dění ve městě. 

Co nás ještě čeká? V květnu jedeme na hrad Svojanov a do Polič-

ky navštívit expozi-
ci Bohuslava Mar-
tinů. Ke Dni ma-
tek máme srdíčka 
v různých obmě-
nách, kde děti před-
vedly opět svou 
tvořivost. V červnu 
budeme určitě spát 
ve třídě, abychom 
se rozloučili nejen 
se „žlutou třídou“, 
ve které jsme se 
učili čtyři roky, ale 
i se starou budovou 
naší školy, protože děti přechází na budovu novou. 

Pevně věřím, že děti i rodiče vykročí do příštího školního roku tou 
správnou nohou. Hlavně mějme všichni na paměti, že je třeba budo-
vat v dětech hodnoty a vlastnosti, jakými je slušnost, respekt jedno-
ho k druhému, ohleduplnost. Jednou z těch nejzásadnějších hodnot 
je láska k domovu, místu, kde jsme se narodili, kde jsme se vzdělá-
vali, kde žije naše rodina a přátelé. Přejeme každému štěstí podle toho, 
kde ho potřebuje a co je nejdůležitější, zdraví, které je na prvním místě.

Mgr. Eva Žouželková + čtvrťáci

Návštěva vily Tugendhat
Dne 9. dubna jsme měli možnost s deváťáky navštívit vilu Tugend-

hat v Brně. Možná to zní jako obyčejný dům, ale není to tak! Tahle vila 
je známá po celém světě a dokonce je zapsaná na seznamu UNESCO. 
Postavili ji před téměř 100 lety, ale vypadá moderně i dnes. Vilu na-
vrhl slavný architekt Ludwig Mies van der Rohe pro bohatou rodinu 
Tugendhatových. Nechtěl, aby byl dům přeplácaný – všechno je jed-
noduché, přehledné a praktické. V hlavní místnosti jsme mohli zblízka 
obdivovat zvláštní stěnu z onyxu, funkční nábytek nebo zimní zahradu. 
Měli jsme možnost nahlédnout i do technického zázemí, některá zaří-
zení pochází z doby vzniku vily. Na závěr jsme se prošli krásně upra-
venou zahradou.

A. Popelková, E. Kalous
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Spolek rodičů a přátel školy při ZŠ a MŠ Městečko Trnávka
Dne 22. 3. 2025 se v místním kulturním domě uskutečnil Maškarní 

karneval pro děti.
Celé odpoledne všem přítomným 

zpestřil šašek Viky. Zájemci si moh-
li zakoupit lístky do tomboly a něco 
pěkného vyhrát. Letošní tombola byla 
opravdu bohatá, za což děkujeme všem 
sponzorům. V závěru karnevalu všich-
ni členové SRPŠ i paní ředitelka po-
děkovali Mgr. Evě Žouželkové za její 
dlouholeté působení v tomto spolku.

„Evi, děkujeme za vše, co jsi pro 
spolek a děti udělala, za tvé cenné rady 
a nápady. Tvá energie je pro nás všechny do dalších let velkou inspi-
rací.“

Jana Hrbatová za SRPŠ

Kosmetick  salon Helena Anto ovská 
Má novou kolegyni Karolínu Pokornou 

Krom  kosmetick ch slu eb a pedikúry, nov  
permanentní asy a gelové nehty  
Budeme se na vás t it
Helena Antošovská a nová 
posila Karolína Pokorná  

V p ípad  zájmu zavolejte: 
739

 

652

 

072

  

 

Římskokatolická farnost 
Městečko Trnávka

Milí čtenáři, opět se podařilo opravit jedno velké vitrážní okno v na-
šem kostele, které je na severní straně. Tato vitráž byla k opravě odve-
zena 1. 5. 2024 a 1. 4. 2025 firma Vítězslava Zilvara z Opočna dovezla 
a nainstalovala ji. Okno znázorňuje ukřižování Pána Ježíše na Kalvárii, 
pod křížem stojí Panna Maria, Máří Magdalská a svatý apoštol Jan. 
Celé okno je bohatě zdobeno a nyní jasně a čistě vynikají barvy. Jak to 
všechno pěkně mohli koncem 19. století udělat? A též je to vše dopl-
něné opravenými paprsky a dvěma andílky ze dřeva pod vitráží. Moc 
pěkný dárek k letošním Velikonocům.

Všem, kdo se podíleli na opravě, montáži a hlavně všem, kdo finanč-
ně a jakkoli přispěli k této opravě, patří veliké Pán Bůh zaplať. 

Marie Beserlová

Pálení čarodějnic v M. Trnávce dne 30. 4. 2025
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TJ Sokol Městečko Trnávka

T. J. Sokol Městečko Trnávka zvolil nové vedení jednoty 
V pátek 21. 3. 2025 se konala valná hromada T. J. Sokol Městečko 

Trnávka, která zvolila na další tříčlenné období nový výbor jednoty. 
Novou starostkou jednoty byla zvolena sestra Mgr. Lenka Vymlátilová, 
která klade důraz především na otevřenost vůči členům a na zachování 
tradičních sokolských hodnot. Věříme, že pod jejím vedením bude jed-
nota Sokol nadále přinášet radost a užitek členům i ostatním občanům 
a přejeme ji mnoho úspěchů.

Tělocvičná jednota Sokol Městečko Trnávka děkuje touto cestou 
bratrovi Mgr. Vlastimilu Stenzlovi za mnohaleté působení ve funkci 
starosty jednoty.   Děkujeme za obětavou a nezištnou práci a za ochotu 
věnovat svůj vlastní čas ve prospěch jednoty.  Věříme, že elán, energie 
a odhodlání vydrží Vlastovi po další léta i jako členovi výboru. 

Při této příležitosti bychom chtěli srdečně poděkovat všem členům 
výboru a členům Sokola za jejich obětavou práci, kterou odvádí ve pro-
spěch jednoty. Ať už jde o administrativní povinnosti, organizaci akcí, 
trenérskou činnost, prodej, nebo fyzickou práci při údržbě areálu a za-
jištění chodu sportoviště. Čas a energie, kterou věnují chodu jednoty, 
nejsou samozřejmostí a každá ruka je potřeba. 

Nový výbor jednoty na roky 2025 – 2028  
ve složení: 

Mgr. Lenka Vymlátilová - starosta 
Jana Lexmaulová - jednatel
Mgr. Vlastimil Stenzl - člen výboru
Otto Stenzl - náčelník 
Jana Dušková - náčelnice 
Lenka Vymlátilová - hospodářka 
Robert Hensl - člen výboru 
Jaroslav Kučera - člen výboru

Kontrolní komise: 
Zdeněk Konečný
Zdeňka Elfmarková 
Milan Šteffek 

jménem výboru T. J. Sokol Městečko Trnávka  Jana Lexmaulová

Cyklovýlet do Javoříčka
Ve čtvrtek 1. května jsme společně vyrazili na plánovaný cyklovýlet 

do Javoříčka. Počasí nám přálo na jedničku – modrá obloha, příjemné 
teploty a lehký vánek vytvořily ideální podmínky pro den v sedle kola. 
Sešli jsme se v počtu téměř 50 účastníků všech věkových kategorií včet-
ně několika malých cyklistů, kteří celou trasu zvládli s úsměvem a bez 
potíží. V průběhu výletu bylo několik zastávek k nabráni sil a občerst-
vení.  Cyklovýlet do Javoříčka tak nebyl jen o sportovním výkonu, ale 
především o sdílené radosti z pohybu, přírody a přátelského setkání. Již 
teď se těšíme na další ročník. Pojeďte s námi!

Jana Lexmaulová

Pochod TJ Sokol
TJ Sokol a skupina 55+ Městečko Trnávka pořádali ve středu 9. dub-

na 2025 POCHOD JARNÍ PŘÍRODOU, plánovaná trasa: Janůvky 
– Českomoravská magistrála – Hřebeč. Ráno v 9.35 hodin odjíždělo 
13 nedočkavých účastníků od KD autobusem do Janůvek. Odtud jsme 
pokračovali pěší túrou krásnou lesní přírodou s nádhernými výhledy na 
okolní krajinu. Nechyběla nezbytná přestávka na občerstvení a nějaké 
fotečky. Ke konci pochodu jsme netrpělivě vyhlíželi Kamennou Horu 
a cíl naší cesty – Restauraci U tety na Hřebči. Po 12 km jsme si dali vý-
borný oběd a pivečko. Odjížděli jsme z Hřebče spokojeni, že se výlet 
vydařil, a hlavně nám přálo počasí.

Děkujeme Jardovi Kučerovi za přípravu a organizaci akce.
za účastníky pochodu Vladimíra Bomberová
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Fotbal
Muži Kunčiny B (spojený tým Kunčiny a M. Trnávky) mají ode-

hráno pět zápasů z jarní části sezóny, ve kterých bohužel zatím ne-
bodovali. Hned v úvodu schytali výprask v Koclířově, kde měli co 
dělat, aby zápas neskončil dvouciferným výsledkem, což se nakonec 
povedlo jen těsně a na prohru 2:9 se asi jen tak nezapomene. Nutno 
říci, že většinu gólů Kunčina soupeři darovala zbytečnými chybami... 
Druhý duel jara v Linharticích už vypadal herně o něco lépe, Sokol 
však nedokázal vstřelit branku a prohrál 0:2. První domácí zápas ode-
hrála Kunčina B s Radiměří. V zápase šla do vedení díky trefě Vende-
lína Václavka ze 74. minuty, poté ale jako by polevila, a to Radiměř 
potrestala a dvěma rychlými góly otočila výsledek na konečných 1:2 
z pohledu Kunčiny. Toto byla krutá porážka, ovšem zápas se hraje 
90 minut... Do Čisté odjel tým ve slepované sestavě. Domácí se ujali 
vedení v 9. minutě po nařízené penaltě, Selinger však dokázal vyrov-
nat. Do poločasu šli ale domácí z přímého kopu podruhé do vedení. 
Z už tak provizorní sestavy museli ještě během první půle odstoupit 
zranění Hlubinka a Blaško a Sokol tak musel dohrávat víc jak poločas 
bez možnosti střídání. Popasoval se s tím ale statečně a za bojovnost 
si určitě alespoň bod zasloužil, což uznali i někteří domácí fanoušci. 
Branku se ale nakonec vstřelit nepodařilo, i když šance na to byly, 
a tak Kunčina prohrála znovu 1:2. Zatím poslední duel se odehrál 
v Němčicích. Ani odtud si Kunčina neodvezla body a po prohře 1:6 
tak zůstává v tabulce na posledním 6. místě.

Zbývá odehrát dvě utkání ze základní části. Poté bude následovat 
nadstavba (znovu každý s každým). Pořadí zápasů bude rozlosováno 
až po odehrání základní části podle aktuálního postavení týmů.

Žáci zatím odehráli tři zápasy. První venku proti celku Horní 
Újezd/Čistá prohráli 0:2, v důležitém domácím duelu ale porazili 
Němčice 3:1. Derby v Jevíčku dopadlo lépe pro domácí, kteří pora-
zili Trnávku 3:0. Žáky čeká po základní části také nadstavba – finále 
A (1.-4. v tabulce) a finále B (5.-8.). Trnávka má blízko finále A, když 
drží prozatím 4. místo.

Lucie Procházková, sokoltrnavka.cz

Vyhodnocení šachového turnaje
39. ročník tradičních „Trnavských šachových bleskovek“ uspořádal 

šachový oddíl Sokola Městečko Trnávka v sále Kulturního domu tra-
dičně o „Bílé sobotě“ dne 19. 4. 2025.

Účast byla, jako vždy, velmi dobrá co do počtu i výkonnosti hráčů, 
atmosféra velmi pozitivní.

Celkem se zúčastnilo 114 hráčů z 39 oddílů z Čech a Moravy, a to 
z Plzně a Bratislavy. 4 účastníci byli bez členské příslušnosti.

Hlavním rozhodčím byl Ing. Martin Šmajzr, hrálo se opět švýcar-
ským systémem na 16 kol a každý účastník si od nás odnesl hodnotnou 
cenu. Turnaj byl hojně dotován 82 sponzory.

Pořadatelé velmi děkují všem sponzorům a dárcům, zejména obci 
Městečko Trnávka a Sokolu Městečko Trnávka i občanům obce za ne-
všední podporu, bez jejichž dobrodiní by nebylo možno turnaj takové-
ho rozsahu uspořádat. 

Poděkování patří též všem účastníkům za perfektní vystupování a za 
bezproblémový průběh celého turnaje.

Vítězem turnaje byl stejně jako loni Jiří Zapletal ze Sokola Přemys-
lovice Na 2. místě byl Jan Horák z Regionu Panda, z. s. a na třetím místě 
byl Aleš Jedlička ze 2222 ŠK Polabiny Pardubice, z. s. Z hráčů pořáda-
jícího šachového oddílu startovali 2 hráči z mladé generace, a to David 
Švancara, který obsadil v silné konkurenci 69. místo, a Tadeáš Palášek, 
který byl 91. Nejstarším účastníkem byl Bohumír Glenbek (84 let). Tur-
naje se zúčastnilo také 7 žen a dívek. Nejčastějším účastníkem našeho 
turnaje byl Jaroslav Volf z ŠK Ústí n. Orlicí, který startoval po 38.

Všichni se těšíme na nadcházející 40. ročník – tedy opět na „bílou“ 
sobotu před velikonoční nedělí v roce 2026.

JUDr. Miloš Izák, jednatel šachového oddílu

Miroslav Navrátil
Šachový oddíl TJ Sokol Městečko Trnávka s hlubokým zármutkem 

oznamuje svým členům a příznivcům šachu a přá-
telům, že nás navždy opustil kamarád, spoluhráč 
a parťák Mirek Navrátil.

Mirek přestoupil do šachového oddílu Sokol 
Městečko Trnávka z Moravské Třebové v roce 
1989. Okamžitě se stal velkou posilou místních ša-
chistů a pro svou přirozenou autoritu byl zvolen ka-
pitánem mužstva. Tuto funkci zastával nepřetržitě 

až do svého odchodu. 
Dá se s nadsázkou říct, že šachy byly Mirkův život. Kromě toho, že 

šachy hrál na vynikající úrovni a v partiích likvidoval své protivníky, 
měl obsáhlé encyklopedické znalosti z šachového dění, včetně historie 
šachu, které velmi rád předával svým kolegům z oddílu.

Mirek byl duší a motorem mužstva, byl oblíben pro svoji skrom-
nou, kamarádskou a veselou povahu. Ano, byl to šachový profesor, 
elegán za šachovnicí vyznávající smysl pro fair play. Zároveň byl ne-
milosrdný kritik svých spoluhráčů, které vtipnou formou popisoval po 
jednotlivých kolech v šachovém sloupku na stránkách Sokola. Nelze 
zapomenout na památnou hlášku: „Šmíďáku, cos to zase hrál za šíle-
né zahájení …“

Mirek se do poslední chvíle zajímal o veškeré šachové dění. Po zjiš-
tění, že se jeho zdravotní stav horší, o to víc se snažil předat svá moudra 
ze šachovnice mladším kolegům a Šmíďáka dokonce naučil správné za-
hájení. Bohužel jeho poslední partie, která byla rozehrána, byla dlouhá, 
chvíli měl převahu Mirek, chvíli protihráč. Nakonec se nedala ani zre-
mizovat. Mirek věděl, že protihráč je velmi silný a proti komu bojuje. 
Bohužel tuto partii prohrál. 

A tak nám odešel skvělý kamarád, kterého bylo všude plno. Míro, 
my ti jen můžeme poděkovat za to, že jsme mohli být s tebou a za to, co 
jsi pro věhlas šachů obětoval.

Nezapomene na Tebe.

Cvičíme (nejen) pro sebe
Je to už tři roky, co se Trnavské ženy rozhodly dělat něco pro sebe 

a přijmout výzvu v podobě pravidelného cvičení. Pojďme si shrnout, co 
jsme spolu v poslední době stihly.

Počet cvičenek se mění. Rozhodně jich po nadšených začátcích uby-
lo. Některým začaly mateřské povinnosti, ale zase je vyměnily jiné, 
kterým děti už dostatečně odrostly. Každý cvičí podle svých možností 
a snažím se ukázat jednodušší a pokročilejší varianty, ve větších skupi-
nách ale není možnost se všem věnovat individuálně. Proto určitě ně-
které cvičenky vyhodnotily, že tenhle druh pohybu pro ně není vhod-
ný fyzicky a nebudou nic „lámat přes koleno“. Někdy si ženy přijdou 
cvičení jen vyzkoušet, zjistit, jestli je to baví. Je naprosto normální, že 
každému vyhovuje něco jiného.  Taky se stává, že kamarádky chodí 
společně a pokud nejde žena A, logicky nejde ani žena B.

Poslední zmiňovaný důvod můj mozek jednoduše není schopen po-
chopit – cvičím přeci pro sebe. A proto jsem vděčná za to, že se vytvoři-
la stabilní skupina žen, které chodí pravidelně, v počtu „tak akorát“. Na 
této pravidelnosti je jedna kouzelná věc – tvoří se komunita. Vznikají 
nová přátelství, společné zážitky. 

Člověk se někdy nevinným rozhodnutím stane součástí „něčeho“, co 
mnohonásobně přeroste jeho očekávání, aniž by to prve předpokládal 
nebo si to vůbec uvědomil.

Velkým zážitkem pro nás byl Aktivní víkend, který jsme pořádaly 
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v Jizerských horách, ve spolupráci s kolegyní instruktorkou Petrou Kl-
vačovou. I přes podzimní nachlazení nás nakonec jelo dohromady 21 
a penzion jsme kompletně obsadily. Po náročném dni plném cvičení jsme 
se mohly ohřát v sauně a ulevit svalům v bazénku, nechybělo ani pose-
zení u piva/vína. Na jaře jsme zakončovaly sezónu už třetím ročníkem 
akce „Den v pohybu“, který pořádáme s Péťou tady v Trnávce. Společně 
vymýšlíme program a zveme další instruktory. Tento rok jsme postupně 
od deváté ráno cvičily s flexibary, boxovaly, tancovaly, posilovaly (s gu-
mou, balonkem, vlastní vahou) a skončily jsme pilates a jógou v sedm 
večer. Tentokrát se zúčastnilo 39 žen a výdělek z této akce jsme věnovaly 
dětem z dětských domovů na baletní boty a oblečení (Nadě, 9 let), krouž-

kovné házené (Elišce, 12 let) a kroužkovné fotbalu (Jakubovi, 11 let). 
Chtěly jsme ukázat, že i když děláte něco pro sebe, něco, co vás 

baví, může to být užitečné i pro někoho dalšího.
A myslím, že se to povedlo. Další cvičící víkend plánujeme v říj-

nu a máme už kompletně obsazeno. Vážím si toho a vidím, že jdeme 
správným směrem. I přes remcání na lekcích odchází většinou všichni 
s úsměvem a s lepší náladou, než s jakou přišli. 

Do září si teď uděláme letní prázdniny a pak se budu těšit na své stá-
lé, ale i nové cvičenky!

Rezervace lekcí: anez.rezervace.online 
Anežka Hegerová; trenérka 

       Zahajujeme sezónu! 
Je tomu tak, zima je definitivně pryč a než jsme se sta-

čili rozkoukat, v době vydání Trnaváčku budeme mít za sebou první le-
tošní závody mužů a žen – okrsek Městečka Trnávky v Pěčíkově. Stej-
ně tak dorostenci se chystají na první individuální závody ve dvojboji 
a stovkách ve Velkých Opatovicích. A nakonec naše mládež se zúčastní 
jarního kola Hry Plamen, které proběhne na konci května. Jak to celé 
dopadne, to se dozvíte v příštím čísle.

A co už mají naše děti letos za sebou? 
22. února proběhlo sportovní odpoledne v místní sportovní hale pro 

děti z celého okrsku. Zúčastnily se sbory z Městečka Trnávky, Vranové 

 Sbor dobrovolných hasičů Městečko Trnávka

Lhoty a Rozstání. 
Děti si užily skvělý den s kamarády, zasoutěžily si v týmech a roz-

daly si sladkosti. Na závěr si za své výkony, na památku, děti odnesly 
krásné dřevěné medaile!  

V neděli 9. 3. jsme si s dětmi užívali 2 hodiny bruslení na zimním 
stadionu v Moravské Třebové. Celý stadion jsme měli jen pro sebe 
a skvěle jsme se „vyblbli“. Bruslení bylo opět pro všechny děti z naše-
ho okrsku, byli tu s námi kamarádi z Vranové Lhoty a Rozstání.

Naši nejmladší mají za sebou letošní premiéru na halovém závodě, 
který si v Lošticích 22. března „střihly“ tři pětičlenné hlídky starších 
a mladších žáků. Na děti čekaly dvě disciplíny - štafeta požárních dvo-
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Hasiči z Pěčíkova letos slaví 140 let od založení sboru 
Dobrovolný sbor hasičský v Pěčíkově byl původně založen jako od-

bor  (pobočný spolek) sboru ve Vranové  r. 1879 a jako sbor samostat-
ný dle zápisu ze školní kroniky, kde je zapsáno toto: Konečně k háje-
ní majetku občanů zřídil se v obci  r. 1885 Dobrovolný sbor hasičský, 
sestávající ze 27 členů a obec nákladem 740 zlatých pořídila od firmy 
Smékalovy v Čechách vozní stříkačku a jiná nářadí. K tomuto dostalo 
se značného daru od Jeho Veličenstva císaře Františka Josefa ve výši 
100  zlatých   a  občanstvo mající  podíl  na  obecním  honění,  darovalo 
celý příjem za pět let ve výši 265 zl k témuž účeli. Zásluha o zařízení 
toho náleží tenkráte úřadujícímu starostovi p. Fr. Novotnému a správci 
školy toho času. Takto je popisován ve školní kronice Pěčíkova vznik 
našeho sboru.

Toto výročí jsme si připomněli v sobotu odpoledne 10. května 
v rámci okrskové soutěže okrsku Městečko Trnávka za účasti sborů 
okrsku a několika desítek občanů z Pěčíkova i z okolí na louce za řekou 
Třebůvkou. Vstříc nám vyšla Zemědělská společnost Městečko Trnáv-
ka a podařilo se posekat a sklidit plochu tak, aby bylo možné soutěž 
uskutečnit, za což jim moc děkujeme.

Úvodem programu byl slavnostní nástup družstev a krátké sezná-
mení s historií i současností našeho sboru. Součástí bylo také předání 
vyznamenání členům sboru.

Jako hosté se účastnili také zástupci Obce Městečko Trnávka paní 
starostka Jana Sablí-
ková a pan místosta-
rosta Miroslav Sko-
čovský. Samozřej-
mě, že se účastnili 
zástupci sborů a vý-
boru okrsku v čele 
se starostou panem 
Jiřím Bílkem a veli-
telem panem Fran-
tiškem Kozlovským.

Paní starostka 
ve svém vystoupe-
ní ocenila nezastu-
pitelnou práci a čin-

nost hasičských sborů na vesnicích, kde jsou většinou hlavní a také 
někde jedinou zájmovou složkou veřejného dění v obci. 

Po zahajovací a slavnostní části výročí pěčíkovského sboru se usku-
tečnila soutěž ve sportovních disciplínách a požárním útoku. Průběh 
soutěže musel být přerušen kvůli technickým problémům s časomírou, 
a tak jsme využili prostor pro ukázky historické techniky, a to ruční stří-
kačky ze SDH  Bezděčí, kterou zajistil bratr Vratislav Stehlík. Ukázku 
zásahu hasičského záchranného sboru předvedla jednotka profesionál-
ních hasičů pod vedením pana Tomáše Nečase z Moravské Třebové.

Viděli jsme vyproštění a záchranu osoby z havarovaného osobního 
automobilu.

Po zajímavých a poučných ukázkách pokračovala soutěž družstev 
v požárním útoku.

Okrskové soutěže se účastnilo 7 družstev mužů a tři družstva žen. 

jic a dovednostní štafeta. Mladší žáci skončili na 3. a 4. místě. Nutno 
dodat, že poslední družstvo bylo složeno z dětí z přípravky, a proto ne-
jde o výsledek, ale o to, že si děti odvezly cenné zkušenosti a užily si 
sobotní dopoledne s kamarády. 

Družstvo starších žáků (v našem případě žákyň) v konkurenci ostat-
ních týmů předvedlo nejlepší výkon a po sečtení času u obou disciplín 
dosáhly na metu nejvyšší – 1. místo je „doma“! 

Děkujeme dětem za hezký start do letošní sezóny s těmito krásnými 
výsledky a jen tak dál.

Sbor má za sebou také první letošní akci – tradiční Zelený čtvrtek 
na hasičské zbrojnici. Děkujeme všem, kteří nás přišli svou návštěvou 
podpořit. Nechyběl ani velký jarní úklid hasičské zbrojnice a převáž-
ně mužská část našeho sboru v dubnu také vyčistila místní koupaliště.

Dva víkendy v dubnu se dva naši dorostenci – Ema Bálková a Ondra 
Smolík zúčastnili Rescue campu, který proběhl v Břehách a v Holicích. 
Oba přijeli nadšení, s novými zkušenostmi, a my jsme rádi, že se chtěli 
(a mohli) zúčastnit.

Výjezdová jednotka má za sebou od posledního vydání zpravodaje 
2 výjezdy. U obou těchto výjezdů se jednalo o požár trávy – v Linharti-
cích a ve Vranové Lhotě. 

SDH Městečko Trnávka

Letošní Pálení čarodějnic v Pěčíkově



12 Zpravodaj OÚ Městečka Trnávky květen–červen 2025

www.mesteckotrnavka.cz

Jak Mezihoří (o)žilo 
Během Velikonoc se v hlavách mladších mezihořských zrodil ná-

pad, obnovit kdysi dávné tradiční pálení čarodějnic, při kterém se vždy 
sešla většina sousedů, popovídali si, podívali se na dětské představe-
ní s následným upálením čarodějnice. Místní mládež zde tenkrát měla 
skvělou partu, která vydržela do doby, než se všichni rozutekli na střed-
ní a vysoké školy. Postupem času se většina z nich vrátila do rodné do-
moviny, nebo se sice přestěhovala, ale jen do nedalekých vesnic. Do 
Mezihoří však nadále všichni často jezdí, většina již i se svými ratolest-
mi a čas setkávat se, se dost omezil. A tak slovo dalo slovo a během týd-
ne jsme se s vřelým souhlasem všech sousedů pustili do realizace akce. 

Kluci zajistili makrely, v pátek se všichni 
sešli a za pomoci traktorů, čtyřkolek a vozí-
ků navezli do centra vesničky lavice, židle, 
rošty, dřevo, prostě vše, co bylo potřeba. Na 
závěr chystání jsme postavili hranici pro ča-
rodějnici.

S trochou nervozity jsme v sobotu čeka-
li, zdali opravdu přijdou všichni, kteří svou 
účast předem potvrdili. Krátce po poledni se 
„na trávníky“ začali pomalu scházet, napříč 
všemi generacemi, všichni místní. Meziho-
ří ožilo dětským křikem, bujarými hovory 
všech přítomných, kteří si v krásném poča-
sí užívali pěkné slunečné odpoledne. Do ve-
čera se probraly veškeré aktuální novinky, 
mluvilo se o zahrádkách, loňské úrodě, ale 
i o vnoučatech, a došlo i na vzpomínky na 
roky minulé. Pochutnali jsme si na skvělých 
makrelách, v podvečer jsme zapálili čaroděj-
nici a na památku této vydařené akce jsme si 

udělali krásnou společnou fotku. 
Chladné večerní počasí dalo pomyslnou třešničku celému dni, když 

se všichni rozestoupili kolem ohně, a do konce akce se tak všichni bavili 
pěkně společně. Akce se během celého odpoledne zúčastnilo přes 60 dětí 
a dospělých a my pevně věříme, že taková akce nebyla poslední. Ohlasy 
byly od všech jenom pozitivní a i nejstarší generace mezihořských si 
velmi pochvalovala, že se po čase mohla sejít s ostatními a dostat se 
tak „mezi lidi“. A tak snad již brzy na další povedené akci v Mezihoří! 

Osadní výbor Mezihoří

Na závěr  se vyhlašovaly výsledky a předávaly poháry a diplomy soutě-
žícím družstvům. V kategorii žen se na prvním místě umístily  Berušky 
z Městečka Trnávky, na druhém místě mladší děvčata  také z Městečka 
Trnávky a na třetím místě ženy z Bohdalova. V kategorii mužů se umís-
tilo na prvním místě družstvo z Městečka Trnávky, druhá byla Vranová 
Lhota, třetí Stará Roveň, čtvrté Rozstání, pátý Bohdalov, šestý Pěčíkov 
a sedmé Lázy.

Hasičské slavnostní odpoledne se v Pěčíkově vydařilo, a proto je na 
místě pěčíkovským hasičům a všem organizátorům a těm, kteří nám ja-
kýmkoli způsobem pomáhali a podíleli se na přípravě a zdárném průbě-
hu oslav a soutěže, vyjádřit upřímné poděkování. Za zajištění a přípra-
vě soutěží patří veliký dík  bratrovi Františkovi Kozlovskému, veliteli 
okrsku a soutěže. Děkujeme bratrovi Václavovi Opaskovi, který byl 
výborným  moderátorem a odborným  průvodcem celého odpoledne. 

Velice si vážíme a děkujeme Obci Městečko Trnávka za podporu 
a finanční pomoc nejen při této slavnosti, ale také dlouhodobou pomoc 
na naši činnost a materiální zajištění potřebné výzbroje a techniky.

Věříme, že naše mladá hasičská generace bude pokračovat v tradi-
cích našich předchůdců a proto   všem bratrům hasičům a sestrám hasič-
kám přejeme hodně zdaru v obětavé  dobrovolnické činnosti pro  obec 
a jejich obyvatele dle hasičského hesla: „Bohu ke cti, bližnímu ku po-
moci“

Jan Zatloukal
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Fejeton:  Kam s nimi všemi?
Fejeton Kam s ním? z roku 1886 je asi nejznámější dílo tohoto žán-

ru od klasika české literatury Jana Nerudy. Pojednává o trampotách při 
snaze zbavit se nepotřebného slamníku. Dnes by článek na toto téma 
vzniknout nemohl, na rozdíl od Nerudovy doby totiž máme sběrné dvo-
ry. Ale nepředbíhejme.

Jaro je nejen časem lásky a probouzející se přírody, v mnohých do-
mácnostech taky důkladného úklidu. Po nákupu nábytku obvykle do-
sloužené kusy „dočasně“ uložíme na půdě – co kdyby se ta truhla či 
prádelník ještě někomu hodily? A tak se ty půdní prostory plní skříně-
mi a policemi nejrůznějšího stáří. Na jejich povrch padá prach, uvnitř 
se zabydlel červotoč. Nezbývá, než se starých, nepotřebných a místy 
rozpadajících se kusů nábytku zbavit. Vynáším skříň pocházející z po-
čátku 20. století, jak napovídá vypálený nápis uvnitř. I když zub času 
odvedl své a část dna skříně je uhnilá, obdivuji tu stolařskou práci a ře-
meslné zpracování – vše bylo spojované dřevěnými prvky, krom pantů 
a tepaného kování žádné železo. Vše je vyvedeno z masivního dřeva, 
i tenké zadní výplně. Rohy jsou ozdobeny vyřezávanými motivy. Pros-
tě nádhera. Další kus nábytku – sekretář z 1. republiky je jednodušších 
tvarů, vyrobený z laťovky potažené mahagonovou dýhou, pravda místy 
již odřenou či odloupnutou.  I zde je patrná přesná práce, dvířka lícují, 
panty, zámky a kování – vše z mosazi přesně zadlabané, stále funkční.  
Poklonil sem se práci starých truhlářů i za to, že jejich dílo nám poslou-
žilo podruhé - jako teplo z kamen.

Jako poslední jsme likvidovali sektorový nábytek Univerzál ze 70. 
a 80. let. Sice žádný červotoč, ale těžké dřevotřískové profily potaže-
né laminátem, v nepohledových místech dokonce bez povrchové úpra-
vy. Zezadu přibitý sololit, panty vyviklané, místo zámků jen magnety. 
Smutný pohled, o nějaké fajnové stolařině se nedá mluvit. Použít lami-

novanou dřevotřísku  k topení je z ekologického hlediska nemyslitelné.  
Formaldehyd z pojiva i povrchový plast při hoření v běžných kamnech 
a kotlech nejen páchnou, ale taky škodí zdraví.  Naštěstí máme k dis-
pozici sběrný dvůr, kde lze nepotřebný a nepoužitelný materiál zdarma 
uložit a kde se o jeho likvidaci (doufejme)  způsobem šetrným k život-
nímu prostředí postarají. 

A v tom je jádro pudla. Existují  obce a v nich sběrné dvory  – té 
naší se to jistě netýká – kam občané lamino z vyřazeného nábytku nejen 
ukládají, ale jiní si je odtud naopak  odnášejí. Způsob jejich „domácí 
recyklace“ si můžeme snadno domyslet. Jakou motivaci k ekologické-
mu chování asi bude mít člověk, který na sběrný dvůr odnese toxický 
odpad, aby mu ho soused prohnal komínem?

Miloš Vysloužil

Je namístě poděkovat všem týmům za účast, pořadatelům za kvalit-
ně připravený turnaj a všem divákům a fanouškům za podporu.
Plán akcí: 

21.6. 2025 – Milánci dvojky.
Blahopřání

V měsíci dubnu oslavila své životní jubileum Anička Vodehnalová, 
touto cestou jí přejeme mnoho zdraví, štěstí, lásky a rodinné pohody.

V měsíci červnu oslaví své životní jubileum Dušan Heger, taktéž 
jemu touto cestou přejeme mnoho zdraví, štěstí, sportovních zážitků, 
lásky a rodinné pohody.

Všem spoluobčanům přejeme krásné léto, příjemnou dovolenou 
a dětem slunečné prázdniny plné zážitků.

Jana Hrbatová

SK Skalka
    Memoriál Viléma Bušiny v nohejbale trojic

Již tradičně patří druhý květnový víkend tomuto turnaji. 
Perfektně připravený areál, slunečné počasí, bohaté občerstve-

ní, skvělá atmosféra přilákalo do areálu SK Skalky 9 mužstev. Po 
loňském vydařeném ročníku neponechali pořadatelé nic náhodě a opět 
uspořádali kvalitní turnaj. Pozvání na turnaj přijal i tým žen, které hrají 
I. nohejbalovou ligu. Své mužské protějšky opravdu potrápily a všem 
přítomným ukázaly své nohejbalové dovednosti.

Za zmínku stojí rodinný tým Bohatci, kteří v tomto roce odehráli 
turnaj v novém složení Pavel st., Petr a Pavel ml., který byl nejmladším 
účastníkem turnaje. Do finále se probojoval tým z Čechovic a Bilska, 
kteří odehráli oku lahodící finále. Z prvního místa se nakonec radoval 
tým z Čechovi, druhé místo obsadil tým z Bilska a na  třetím místě 
skončil tým z Moravské Třebové.
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Od konce druhé světové války uběhlo 80 roků
V minulých dnech si celý svět připomněl 80. výročí ukončení dru-

hé světové války, nejničivější a nejhroznější v dějinách. I v Čechách 
jsme si připomněli a oslavili osvobození republiky spojeneckými silami 
protihitlerovské koalice. Na tomto vítězství se podíleli i naši vojáci na 
východní a západní frontě, příslušníci partyzánských skupin, členové 
ostatních odbojových skupin i ostatní občané v době květnového po-
vstání. Svůj podíl na tomto vítězství měli i ostatní občané, kteří odboj 
podporovali. I u nás v Trnávce je nutno připomenout hrdinství a stateč-
nost našich občanů a s úctou vzpomenout padlých na všech frontách 
světové války, umučených a popravených v koncentračních táborech 

nebo fašistických věznicích. Správné je rovněž připomenout ty, kteří 
měli to štěstí a hrůzy války přežili. Jako většina vesnic a měst měla Tr-
návka své mrtvé a umučené.

Na západní frontě bojovali:
Josef Klváček, narozený 1. 3. 1916 v Hodolanech u Olomouce, 

který prožil mládí v Lázích a Trnávce. V hodnosti četaře 68. noční 
stíhací perutě byl spolu se svým velitelem npr. Josefem Klobouční-
kem sestřelen při návratu z bojového letu 22. 10. 1941. pohřben je ve 
Wellingtonu Shropschire, hr. č. B-0728.

Jaroslav Friedl, rodák z Bezděčí u Trnávky, narozený 16.4.1914 
nastoupil po maturitě do Brna jako mechanik leteckých strojů. Po 
německé okupaci se mu podařilo přejít polské hranice a zapojit se do 
válečných operací. Odtud uprchl do Sovětského svazu, kde byl in-
ternován. V únoru 1941 odjíždí do Anglie, kde se zapojil do výcviku 
a byl zařazen do slavné 311. československé bombardovací perutě 
RAF. Nejprve létal s bombardérem Wellington, později byl přeškolen 
na bombardéry Liberator. Byl několikrát vyznamenán britským vá-
lečným letectvem. Po návratu do republiky po válce létal v civilním 
letectvu, ale v padesátých letech byl zatčen a uvězněn. Skutečné reha-
bilitace se dočkal až po roce 1989, kdy byl povýšen do hodnosti plu-
kovníka letectva. Zemřel 9.10.1992 a je pochován na našem hřbitově.

Na východní frontě bojovali:
Leopold Bušina z Trnávky se narodil 25.5.1924. Byl nasazen na nu-

cené práce v Německu, kde se přihlásil do německé armády. Při nasa-
zení na východní frontě přeběhl na sovětskou stranu a od roku 1944 
bojoval v I. československém armádním sboru, v jehož řadách padl.

Včelařská neděle pro včelaře a veřejnost 
Základní organizace Českého svazu včelařů Městečko Trnávka si 

akcí Včelařská neděle připomíná 125. výročí založení včelařského 
spolku v Městečku Trnávce a okolí. Oslava se uskutečnila v neděli 
2. 3. 2025 v kulturním domě s celodenním programem. V 10 hodin 
byla přednáška Alexeje Bezrukova na téma včelaření v ležanech (jeden 
z tipů úlu). Po polední přestávce v 13.30 hodin následovala přednáška 
Moniky Jindrové na téma: Získávání, zpracovaní a využití včelích pro-
duktů. Po celou dobu bylo zajištěno bohaté občerstvení: domácí guláš, 
klobása z udírny, domácí pečené dobroty – perníčky s včelařskou tema-
tikou a nápoje různého druhu.  Také byla možnost zakoupit různé druhy 
medu, medoviny, včelí produkty, svíčky a ostatní včelařské produkty.

Pár informací a údajů o naší základní organizaci:
V roce 2024 jsme měli 36 členů s 448 včelstvy. Věkový průměr se 

pohybuje kolem 62 let. Do naší základní organizace spadají tyto katas-
trální vesnice: Městečko Trnávka, Stará Trnávka, Lázy, Mezihoří, Rad-
kov, Rozstání, Malíkov, Borová, Ludvíkov, Pacov a Přední Arnoštov.

Letošní rok 2025 byl rokem volebním na období 2025-2030. Dne 
26. 1. 2025 bylo při volbě zvoleno opět stávající předsednictvo i kon-
trolní komise. 

Předseda - Josef Heger, místopředseda - Alfréd Hickl, jednatel - Jana 
Šmeráková, pokladní – Ivana Adámková, za kontrolní komisi: předseda 
– Jan Nerušil, členové - Zdeněk Hotárek, Karel Fiebich.

Všem včelařům přejeme hodně zdraví, svěžesti a zdravá včelstva do 
následujících let.

Věříme, že se včelařská akce všem líbila a rádi uvítáme nové vče-
laře. Na závěr bych chtěl připojit velké poděkování všem pořadatelům, 
Obecnímu úřadu Městečko Trnávka za bezplatný pronájem kulturního 
domu a SK Skalka za zajištění občerstvení.

Děkujeme   
Josef Heger, předseda ZO Městečko Trnávka

Pamětní desky v Městečku Trnávce u kostela
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K dalším obětem války patřili:
Alois Bombera z Trnávky, narozený 15.9.1919. Na celostátní výzvu 

prodělal výcvik vojenského pilota a vyřazen byl v hodnosti svobodníka. 
Nepodařilo se mu však uniknout za hranice, a proto se jako nasazený 
na práce v Rakousku zapojil do odboje. Jeho činnost byla prozrazena 
a on byl jako vedoucí odbojové skupiny 22.7.1943 v Berlíně popraven.

Ervin Přichystal z Lázů se narodil 25.5.1907. Svůj odpor ke službě 
v německé armádě zaplatil životem.

Josef Zachar z Trnávky, narozený 4.9.1866, byl zatčen a uvěz-
něn za poslech zahraničního rozhlasu. Zemřel ve věznici v Šumperku 
25.1.1942.

Bernard Finsterle z Lázů, narozen 4.8.1914, byl nasazen na nucené 
práce a na následky akutní tuberkulosy zemřel 24.4.1942.

Jan Zezula z Trnávky-Bašty se narodil 6.2.1897. Za první světové 
války byl zajat na ruské frontě. Vstoupil do řad Rudé armády a šest roků 
bojoval proti intervenci. Po přepadení Sovětského svazu byl v roce 
1941 zatčen a vězněn v Rakousku v koncentračním táboře. Zemřel na 
pochodu smrti v dubnu 1945.

Mezi oběti války patřil i Josef Schiller, narozený 7.6.1897 v Trnáv-
ce. Zahynul 1.4.1945 ve Skalici nad Svitavou jako topič lokomotivy při 
náletu hloubkových letců.

Velkou ztrátou pro naši inteligenci a zbytek hospodářské základ-
ny okleštěné republiky a družstevního hnutí na Moravě byla smrt doc. 
RTDr. h.c. Františka Wenzla, rodáka z Unerázky, narozeného 28.4.1889. 
Doc. Wenzl byl čelným představitelem družstevního a agrárního hnutí. 
Na rozdíl od jiných představitelů agrární strany od svých vlasteneckých 
názorů neustoupil a to jej nakonec dovedlo na popraviště. Byl popraven 
v Brně 9.6.1942.

Neštěstí této rodiny se naplnilo smrtí jeho syna Jiřího Wenzla, naro-
zeného 8.6.1923. Po zadržení u Rypova obchodu v Petrůvce byl v ran-
ních hodinách dne 15.4.1945 nacisty zavražděn.

Při pokusu o útěk byl dne 16.2.1945 německými četníky zastřelen 
dvacetiletý Věroslav Žák z Vranové.

Dne 7.5.1945 byl ve Vranové Lhotě zastřelen sedmnáctiletý student 
Jan Jirauch a posléze u Hraniček také občané Vranové Lhoty Otto Krej-
čí ve věku 64 roků a František Švec ve věku 46 roků. Popraveno mělo 
být deset mladých občanů Vranové Lhoty za smrt německého vojáka 
na stráži. Dva dny před tím, v sobotu 5.5.1945 bylo vypáleno, vydran-
cováno a vyvražděno Javoříčko. Zavražděno bylo 38 mužů od 15 do 76 
roků. Kouř z vypálené vesnice byl vidět i na Suchém Dvoře. Vraždění 
provedlo komando SS obrststurmfürera Egona Lüdemana.

Dne 11.12.1941 byli gestapem zatčeni pánové Emil Hensl z Me-
zihoří, František Steffan z Trnávky, zaměstnanec železnic, František 
Steffan z Trnávky, pan Zachar z Trnávky – kovář, Jaroslav Pavlíček – 
lesník a Albert Koukal z Lázů. Po výsleších byli Emil Hensl a Franti-
šek Steffan, zaměstnanec železnic, propuštěni. Druhý František Steffan 
byl do konce války vězněn, ale útrapy přežil. Rovněž Jaroslav Pavlíček 
byl v roce 1944 propuštěn. Albert Koukal byl rovněž vězněn a propuš-
těn 14.3.1944. Nejstarší ze zatčených, pan Zachar, se z vězení nevrátil. 
Konec války zachránil život i Bořivoji Odstrčilovi ze Suchého Dvora. 
V roce 1943 byl uvězněn i Bohuslav Stössel, správce školy v Pěčíkově.

Pro německé přesídlence byly zabrány zemědělské usedlosti rodiny 
Škrabalů, Schupplerů, Stejskalů a Zacharů v Trnávce, rodiny Škrabalů 
v Mezihoří a Koukalů a Lexmaulů v Lázích.

Obětmi války se stali i naši občané pánové František Seidl, Viktor 
Schaffer a Josef Modrlák, kteří zahynuli po výbuchu nástražné miny 
dne 23.5.1945. Trnávka byla plná zbraní a munice nejrůznějšího druhu 
po ustupující německé armádě. Členové revoluční gardy, rozdělené do 
skupin, procházeli Trnávkou a sváželi munici a zbraně do Goldasovy 
cementárny (KOOP) a do staré hospody. Odminování prostoru mezi 
Dubovicí a Cimburkem provedli vojáci RA a němečtí vojáci, zadržení 
ve staré hospodě. Jednalo se o tuny munice nejrůznějšího druhu. Vzhle-
dem k hrozícímu nebezpečí pro celou vesnici bylo rozhodnuto část mu-
nice odvézt do „Panské skály“ a tam ji odpálit. Tlaková vlna vysklila 

Památník obětem na hřbitově v Městečku Trnávce

Pomník letce Jaroslava Friedla na hřbitově 
v Městečku Trnávce

Památník Jiřího Wenzla v Petrůvce Památník v Petrůvce
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okna v Mezihoří a v části Trnávky, proto se ostatní munice vyvezla na 
křižovatku k „Holubí studánce“ a tam odpálila. Část munice u „Panské 
skály“ byla rozmetána nevybuchlá do mladého lesa v okolí. Po téměř 
osmdesáti letech o sobě vloni na začátku září dala vědět. Odkrytá jižní 
stráň po těžbě kůrovcového dřeva, rozrytá přibližováním, které vyneslo 
z hrabanky na povrch lehce zápalnou munici. Ta při teplotách nad 30 
stupňů a přístupu vzduchu vzplála a způsobila požár, který likvidovaly 
několik dní požární sbory ze širokého okolí a vrtulník.

Není možné nevzpomenout 143 sovětských zajatců zemřelých při 
výstavbě autostrády ve Vísce, obětí malíkovského lágru, kterých bylo 
pohřbeno 61, z toho 17 dětí. Připomenout musíme i porodní tábor v Dě-
třichově a jeho oběti. Desetičlenný výsadek v Předním Arnoštově, z ně-
hož přežil po nerovném boji 25.1.1945 jen I. K. Čerepenko. V tomto 
výsadku byli i tři němečtí antifašisté velitel Gustav Schneider, Rudolf 
Walter a Helmuth Morche. Uprostřed Pacova je pomníček třem padlým 
rudoarmějcům, kteří položili své mladé životy v poslední den války. 
Byli to Čenkov Nikolaj, leutnant nar. 1923, V. A. Namenko, seržant nar. 
1906 a Alexej Petrovič Medvedický, bojec nar. 1923.

Obětmi poválečného násilí se stalo i 21 občanů německé národnosti 
z Trnávky a okolí, jejichž jména jsou uvedena na pamětní desce na kap-
li „Milosrdenství“ na místním hřbitově.  

Dne 9. 5. 1945 byli poslední ustupující jednotkou SS střelbou zraně-
ni pan Vojtěch Bombera, Mořic Kraus, Rudolf Fischer a paní Švecová.

Při osvobozování Československa padlo 144 000 rudoarmějců, 
33 000 Rumunů, 300 polských a 180 amerických vojáků. Ztráty Čes-
koslovenska činily 365 000 obětí. Na frontách, popravištích, v povstá-

ní, koncentračních táborech a na nucených pracích zahynulo 88 000 
lidí. Ztráty židovského a romského etnika činily 277 000 obětí. Válka 
si vyžádala 62 000 000 obětí. V Sovětském svazu 23 200 000, padlo 
8 668 000 vojáků RA, Poláků celkem 5 600 000, Francouzů 562 000, 
USA 418 000, Velká Británie 450 000, Německo 7 500 000. 

Z uvedeného vyplývá, kdo nesl největší tíhu války i to, že Česko-
slovensko si svou svobodu pomohlo v řadách protihitlerovské koalice 
vybojovat. Měli bychom být sami hrdí na svůj vlastní podíl a vážit si 
každého bez rozdílu, kdo k tomuto vítězství přispěl.

Jiří Vondra, historik a kronikář obce

Památník v Předním Arnoštově

Památník v Pacově

Památník ve Staré Rovni

Pamětní desky v Předním Arnoštově

Pamětní deska v Městečku Trnávce na hřbitovní kapli

Poděkování
Dne 8. května jsme si připomněli 80 let od 

ukončení, doufejme, že poslední války. V této sou-
vislosti chci vyslovit uznání a poděkování vede-
ní a zaměstnancům naší obce za vzornou úpravu 
všech památníků a květinové dary. Nutno ještě po-
znamenat, že je to v naší obci dlouholetou tradicí 
a že se na ní podílelo i předchozí vedení obce.

Zdeněk Konečný


